

ဆက်တိုက်စိ

THE MORNING STAR.

အကကြော် ၂၃. နဂဉ်ဘာ်.— ခရိုင်အနံင် ၁၈၆၄. အဘဉ် ၁၁.
 Vol. XXIII. NOVEMBER 1864. No. 11.

Rev. Tau-Mon's Journal continued.

မီးပဟးဖျီးကမီးထံကျိလာကဉ်ထင်န့ဒ်မီးပမံဘဉ်ကမီးဖဲန့ဒ်တသိသီ. တုမုာ်
 ဆဉ်ထီၣ်ပသ့ၣ်ညါကွာ်ကဉ်ကျိမီးပလဲ၊ န့ၣ်မုာ်ယဲထီၣ်ဖးဖီမုာ်ဃာ်ဃာ်မီးပတုၤလၢ
 ကဉ်အတစီန့ၣ်လီၤ. တုမုာ်ပလဲတုၤမီးပထံၣ်ဘဉ်လၢသရဉ်ဟံဘးတဂၤယဲတုၤ
 ဆိလံလၢပမဲၣ်ညါမီးအိၣ်မိးသံပုၤတနံၤဃာ်ဃာ်လီၤ. မီးအကတီၢ်ဖဲန့ၣ်ဒ်တံၢ်အိၣ်
 ဖျိၣ်သ့ၣ်လိာ်အသးလၢမလိအသးန့ၣ်အဆၢအကတီၢ်တဘဉ်ဒီးဘဉ်. ပလဲတုၤက
 ဉ်လၢလၢယဉ်န့ၣ်ရံၤ ၇ နံၤန့ၣ်လီၤ. အဆၢအကတီၢ်တဘဉ်မိးဘဉ်န့ၣ်သက့မီး
 မုာ်သရဉ်မီးတံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အကလူးတဖၣ်ယဲတုၤလၢၣ်တုၤမီးပအိၣ်မိးတံၢ်တုၤအတုၤ
 လၢသိယဉ်န့ၣ်ရံၤ ၁၁ နံၤန့ၣ်ဒီးပပတ်တံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အိၣ်ထံးလီၤ. မီးပအိၣ်ဖျိၣ်တုၤ
 လၢယဉ်န့ၣ်ရံၤ ၁၃ နံၤန့ၣ်ဒီးပပျီၣ်ကွံာ်တံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လီၤ. မီးယဲဒၣ်ယအိၣ်ယဲတုၤလီၤ
 လၢယဉ်န့ၣ်ရံၤ ၁၄ နံၤမုာ်န့ၣ်ယဟးထီၣ်လၢကဉ်တစီမီးယဲယဲက့ၤဆူယဟံၣ်
 လီၤ. တုၤယဲက့ၤကခါက့ၤမီးဖဲယထံၣ်ပုၤသ့ၣ်မိဖိတဖၣ်န့ၣ်ယဲဖဲဘဉ်အိၣ်
 လၢယွၤကလုာ်ကထါမီးတနီၤနီၤ ဒိကန့ၣ်တံၢ်ဂုၤမးမီးဖဲဒဲဒဲ, သရဉ်မုာ်အိၣ်မီးအိၣ်
 န့ၣ်သိကမၤလိက့ၤလိာ်သီကဘိက့ၤယွၤလီၤ. သါမၤမုာ်ကီၤလိာ်အလုာ်အလုာ်
 ဘျးမၤလံလီၤ. အဘျးအံၤဖျိၣ်သါတဘဉ်ဘဉ်.

မၤသးဖိန့ၣ်ဒီးဖိပုၤဝဲၣ်ခရိုင်ဖိအမုာ်အခါအဒိၣ်အဆံးသရဉ်မးမးသးသိသ့ၣ်သ့
 ဇၢ. မိသးပုၤသ့ၣ်မိကန့ၣ်တဉ်က့ၤအသရဉ်သမါမီးဘိထုကဖၣ်န့ၣ်စၢၤအဂီၢ်လၢ
 ယွၤတက့ၢ်. မီးယဲယဲက့ၤတုၤလၢတံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢဘဉ်ထံၣ်အတစီန့ၣ်ဒီးမုာ်အ
 တဉ်ဟ့ၢ်အိၣ်ဘျးနံၤမီးယဲဖဲန့ၣ်ခံသီလီၤ. မီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်တုၤလိာ်ပုၤလၢအ
 သ့ၣ်သးစူသီ. မီးတံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကရၢန့ၣ်အနီၢ်စ့ၢ်န့ၣ်သက့မီးအိၣ်ဂၢၢ်အိၣ်
 ကျၢၤဒၣ်တံၢ်ကစီမိလီၤ. မုာ်အိၣ်ထံးပူၤကွံာ်မီးယဟးထီၣ်လၢတဖၣ်ထံၣ်တစီမီးယဲ
 ယဲက့ၤဆူယဟံၣ်လီၤ. မုာ်တံၢ်ဘဉ်စၢၤသံးမီးပယဲက့ၤလၢကျဲယံာ်ဝဲတုၤအတုၤ
 လီၤလၢဖးတြၢအံၤရံၤ ၂၄ နံၤတနံၤန့ၣ်ဒီးမုာ်ယွၤအဘျးမီးယၢ, မီးယဖိပုၤဝဲၣ်တဖၣ်
 ပတုၤက့ၤလၢပဟံၣ်မုာ်မုာ်လၢဝုၢ်မံၣ်တါအံၤကိးဂၢၢ်ဒီးသီ. ယဲယဲက့ၤတုၤလၢတံၢ်
 ယံၣ်ဂုၤသီ, တုၤလီၤလၢလၢဖးတြၢအံၤရံၤ ၂၉ သီမုာ်နံၤန့ၣ်ယၢ, မီးပဖိပုၤဝဲၣ်သရဉ်
 ပုၤမိ, မီးသရဉ်မိထံၣ်ထီၣ်တီမိၣ်, မီးသဲၣ်လိးရွှၢ်မိၣ်, မီးပဖိပုၤဝဲၣ်ပုၤတီအူမိဖိတံာ်,
 မီးစီၤကွၢ်ဖိ, ပဝဲဒၣ်ဃုဂၢၢ်အံၤပဟးထီၣ်လၢဝုၢ်မံၣ်တါမီး ပလဲဆူကီၢ်ယုၤတြၢၢ်

သီးပကစဉ်တဲၤတဲၤလီၤခရ်အတံၢ်သးခုအကစီၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ. ပလဲၤစဉ်တဲၤတဲၤလီၤဟံၣ်
လၢကီၢ်ဟ့ၢ်တြၢ်န့ၣ်ကွၢ်ကွၢ်မိး အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တနီၤနီၤ မိကန့ၣ်ဂုၤမးမိးတၣ်အ
သးလၢသရၣ်သိၣ်သီတံၢ်ကအိၣ်လၢအကျါလီၤ. မိးယဲၣ်တဂၤတၣ်ယသးလၢယ
ကလဲၤအိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အကျါမိး, အဝဲသ့ၣ်တၣ်ခွၢ်ကိးအသးလၢယကလဲၤအိၣ်မိး
အသိးလီၤ.

တၣ်ဆၣ်မိးယမၤတသ့တၣ်. မ့ၢ်အတုၢ်ဂိၣ်လဲၣ်, တံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိမိးတရၣ်ဟံၣ်ဘၢ
ရွဲထၢပၢ်ယၤလၢယကတၣ်ကဲပုၤနဲၣ်လိပုၤလၢအကမၤလိကနီၤ,မိးလံာ်စိဆံ့,မိးလံာ်
အဂုၤအဂၤခွၢ်ကိးယၤခွၢ်မံာ်တဲၤအံၤလီၤ. သရၣ်မးဖေၣ်ပုၤသ့ၣ်ဝဲၣ်သ့ၣ်ဧၤ, ပုၤသ့ၣ်မိၣ်
ဖိလၢကီၢ်ဟ့ၢ်တြၢ်တပုၤန့ၣ်ဂိၣ်သိး အကန့ၢ်တၣ်အသရၣ်မိး တၢ်ထုကဖၣ် န့ၢ်စၢၤအ
ဂီၢ်လၢကစၢ်ယွၤတက့ၢ်. ဂိၣ်စီၤယၤဂျါယၤစံးဝဲလၢအခိၣ် ၁၁း ၉-၁၁. အသိးန့ၣ်
ကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဝဲန့ၣ်အမ့ၢ်အလိကတၣ်တူၤလဲၤလီၤ. ပုၤခရ်ဖိပုၤသ့ၣ်ဝဲၣ်သ့ၣ်
ဧၤ,သးခုသကိးတက့ၢ်. ပခွၢ်ကွၢ်ဆိကမိၣ်ပုၤသ့ၣ်မိလၢပုၤမိးခဲကန့ၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ
ဆိဝဲလီၤ. ပုၤလၢအကဂီၢ်လိၣ်ဟံၣ်သးခုအကစီၣ်န့ၣ်အိၣ်ရွၢၤဂၤမိးပုၤလၢအက
အာၣ်လီၤဝဲန့ၣ်အိၣ်အါဂၤလီၤ. ပလဲၤစဉ်တဲၤတဲၤလီၤတံၢ်ကွၢ်ကွၢ်တူၤလီၤလၢမၢ် ၅၂
၁၀ သိန့ၣ်မိးပတူၤက့ၢ်ကမိးလၢပတံၢ်လၢခွၢ်မံာ်တဲၤအံၤလီၤ. မိးယဲၣ်တၣ်ဘျးလၢ
ဟံၣ်တူၤလီၤလၢအံၤပြီၤအခိၣ်ထံးန့ၣ်လီၤ.

မိးလၢအံၤပြီၤ အခိၣ်ထံးတနံၤန့ၣ်ယၤ, မိးယဖိပုၤဝဲၣ် (အရပ်ခေါင်အံၤ) မိၣ်ယး,
မိးသဲၣ်ထိးတိၢ်ဖိ, မိးသဲၣ်ထိးရွဲၣ်မိၣ်, မိးယဖိမုၢ်သိးတၢၤ, မိးပဝဲၣ်ခဲလၢၣ်ပတး
ထီၣ်လၢခွၢ်မံာ်တဲၤမိးပလဲၤဆူတံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ပဖိပုၤဝဲၣ်လၢခွၢ်တၢ်ခဲအတဖိန့ၣ်ဂိၣ်သိးပက
အံးက့ၢ်ကွၢ်က့ၢ်တဲၤစၢၤမၤစၢၤအိၤလၢတံၢ်သိၣ်တံၢ်သီလီၤ. မိးတံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကရၢ
န့ၣ်မ့ၢ်အမၤထီၣ်သီအတဖိမိး မ့ၢ်အခိၣ်ရွၢၤမိးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ဂၢ်အိၣ်ကျါၤခွၢ်
ကိးကစီၣ်လီၤ. မိးဖဲန့ၣ်ပုၤသ့ၣ်မိဖိမိးဖိမိၢ်ခံၣ်ပုၤမိးဘျးအသးမိးပသံကွၢ်သံမိးကွၢ်
တသ့ၣ်ညါမိးတၣ်တံၢ်နီၤတမံၤတၣ်မိးပတဖၣ်တၣ်အခွဲးတၣ်. လၢန့ၣ်အဖဲၣ်ညါအ
ပျၢ်အဘိၣ်အမၤပုၤမိးဘျးခွၢ်ကိးအသးတဂၤလီၤ. မိးအဝဲတဂၤန့ၣ်ခွၢ်ကိးတနံၤအ
ခွဲးတၣ်. အတုၢ်ဂိၣ်အံၤ,တသ့ၣ်ညါခွၢ်ကိးတံၢ်နီၤတမံၤခွၢ်ကိးတၣ်. ပုၤမ့ၢ်မိးဘျးအသးဖဲ
န့ၣ်သၢၤဂၤမိးတနံၤအခွဲးနီၤတဂၤတၣ်. မိးမ့ၢ်တၣ်အိၣ်ဘျးနံၤၤဒဲးသမံဖဲန့ၣ်ခံသီလီၤ.
မ့ၢ်မိၣ်ထံး ပူၤကွံၣ်မိးယဖိမုၢ်တနံၤအံၤဒဲး တူၤက့ၢ်လၢပမံၣ်လၢအံၤပြီၤ ၄ နံၤတနံၤ
န့ၣ်လီၤ.

မိးအခါဖဲန့ၣ်တံၢ်ဆါတကလုၣ် လၢပုၤကညိၤကိးအမဲၤ လၢတံၢ်ဟ့ၢ်အိၣ်န့ၣ်တၣ်
ယၤမိးယလဲၤတံၢ်က့ၢ်တံၢ်တကဲလၢတၣ်နီၤတပူၤတၣ်. ဆါယၤဘျးမိးယကသံတုၢ်
လီၤ. မိးဆါထီၣ်လၢန့ၣ်လံာ်လံာ်မိးယတၣ်အိၣ်လၢဟံၣ်ပုၤတူၤလီၤလၢမ့ၢ် ၂၇ နံၤ
န့ၣ်လီၤ. တူၤလၢမ့ၢ် ၂၇ နံၤန့ၣ်န့ၣ်သက့ၢ်မိးတံၢ်ဆါအံၤတကျါက့ၢ်မိးတၣ်ယၤကစီၣ်
တၣ်. မ့ၢ်အကတၣ်တံၢ်လၢတံၢ်စူၤအကတံၢ်မိးယထဲးတူၣ်ပျၢ်ကွဲးမိးယထဲးထီၣ်မိးပ
ဖိပုၤဝဲၣ်မိၣ်တၣ်,မိးအဲၣ်ကၣ်,မိးသဖိခွါတဂၤမိး,ပဝဲၣ်ဂၤအံၤပတးထီၣ်ပလဲၤဆူတံၢ်
အိၣ်ဖျိၣ်လၢထံလၢကျဲအတဖိန့ၣ်လီၤ. မိးပလဲၤမံဖဲန့ၣ် ၃ သိမိးတူၤအတၣ်အိၣ်ဘျး
နံၤန့ၣ်ပမၤယုၤအိၤလၢဘျးဖိမိးတံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကရၢန့ၣ် အသရၣ်တအိၣ်တၣ်.
မိးတူၤပမၤဘျးဖိမိးတံၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ပၢ်ထီၣ်ကွံၣ်ပုၤသၢၤဂၤလီၤ. မ့ၢ်အပိၣ်မုၢ်တ

၈၂၊ မီးအပိတ်ခွါခံဂါလီ။ အပိတ်မှတ်တဂါန့ၣ်မှီအလဲ၊ ပွၤမီးအပိတ်ခွါခံဂါန့ၣ်မှီအ
 အိသနံးထံခၣ်၊ မီးလဲတၢ်လာမုၢ်အိၣ်ဘျီအနံၤလီ။ မီးပမံၣ်န့ၣ်သာသီဝံၤမုၢ်ခိၣ်
 ထံးပူၤကွံၣ်မီးပဟးထီၣ်ပလဲၤဆူဝုၢ်တဝဲၣ်ပူၤလီ။ မီးမိသၣ်လာအကမၤလိလိာ်ထံ
 ပိၣ်ပခံခံဂါလီ။ မီးပမံၣ်လာဝုၢ်ပူၤသာသီဝံၤမီးပယဲက့ၤထီၣ်ကဒါက့ၤဆူခိလီ။
 တုၤလီၤလာလီၤယုၣ် ၃ နံၤတနံၤအံၤပယဲက့ၤတုၤကဒါ မီး လာပဟံၣ်လာဝုၢ်မံၣ်တါအံၤ
 လီ။ မီးယဲက့ၤတုၤမီးယဲအိၣ်တုၤလာယုၣ် ၆ နံၤတနံၤမီးယဲန့ၣ်လာတၢ်အမၤလိ
 လိာ်မိသးယကန့ၣ်လိပုၤမၤလိပုၤမၤလိတၢ်တဖၣ်လာလိာ်လီ။ မီးပယဲန့ၣ်မၤလိ
 တၢ်မီးယာၤခဲလၢၣ်မီးမုၢ်၊ မီးခွါမီးမိၣ်၊ မီးဆံးခဲလၢၣ်ကိးဂါခဲးပွဲၤထီၣ် ၄၃ ဂါလီ။

မၤသးမိန့ၣ်မိၣ်ပူၤသ့ၣ်ဝဲၣ်သ့ၣ်သးဘိသ့ၣ်သုၤ၊ ပုၤကညီပုၤပုၤလၢ်ကျါမိပဝဲခၣ်
 တကလုၢ်အံၤပလံာ်ပလံာ်တအိၣ်ဆၣ် လၢပျၢၤလံၤလံၤမီး ပုၤကူၣ်ဆၣ်ကူၣ်သ့၊ သ့
 လံာ်သ့လံာ်တအိၣ်ဆၣ်လၢပကျါဆၣ်။ မ့ၢ်အအံၤတဘျီမုၢ်ယွၤအဘျးမီးပအိၣ်
 က့ၤမီးပသရၣ်သမါ၊ ပုၤလံာ်ပလံာ်မီးမိပဝဲၤထၢၣ်ကျဲးစးမၤလိက့ၤသပုၢ်ပုၢ်တက့ၢ်။
 သရၣ်မးမးသးဘိသ့ၣ်သုၤ၊ ဃုၤဘိထုကစၣ်န့ၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအဆၣ်ဆးမီးကီၢ်
 ဘျီကီၢ်တဝဲၣ်လီၤအကီၢ်တက့ၢ်။ မ့ၢ်အဂ့ၢ်ခိၣ်လဲၣ်၊ သက့ၢ်မၤသးမိတုၤအမုၢ်ရကၤအ
 သရၣ်တအိၣ်လၢအဆၣ်မီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ် အဂံၢ်အဘါစၢ်လီၤကွံၣ် မိၣ်မိၣ်ကလဲာ်
 လီ။ ပုၤသ့ၣ်ဝဲၣ်သ့ၣ်၊ ပဝဲခၣ်အံၤပသ့တသန့ၤထီၣ်ပသးလာပုၤကညီလာအသံ
 သ့ဝဲန့ၣ်တဂ့ၢ်။ ပသးပသးလာယွၤလာအမူဝဲလီၤထူလီၤထီၣ်တက့ၢ်။

တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ်ခိၣ်အိၣ်မီး သရၣ်မးမး၊ မီးပမိပုၤဝဲၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ် တပူၤလၢ်
 လၢခဲလၢၣ်တက့ၢ်။

၁၇၆၄-လါအိၣ်ဂၢၢ် ၁၅ နံၤကွဲးဝံၤဝဲၣ်သ့ၣ်ထီၣ်။

The Cyclone.

ကလံၤဖးမိၣ်အဂီၢ်အကျါ။

ကလံၤတကလုၢ်ကိးဝဲလၢစူၤကျိၣ်တမံၤန့ၣ် အူဆၣ်ဝဲလၢဝုၢ်ကးလကူးတါ လၢ
 အိးကထိတၢ် ၅ နံၤ ၆ နံၤ ၇ နံၤ ၈ နံၤ ၉ မ့ၢ်တၢ်အဂီၢ်မိၣ်မိၣ်ကလဲာ်တုၤပကွဲးတဆၣ်၊
 ဆိမိၣ်တလၢၣ်ဆၣ်လီ။ ဝုၢ်ကးလကူးတါမ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်မိၣ်အဝုၢ်မိၣ်ကတၢ် အကျါ
 ဆၣ်ဆၣ်မီး၊ ထီၣ်ခဲးဝဲခၣ်တီၣ်လာဝုၢ်ပူၤ လၢအတဆၣ်တၢ်တးဂါပွဲၤအံၤပွဲၤန့ၣ်တ
 အိၣ်လီၤထဲာ်နီတဖျါၣ်ဆၣ်။

- ပုၤကီၢ်မိသံ ၄၁ ဂါ၊ ဆၣ်မိဆၣ်ထံး ၁၂ ဂါ။
- ပုၤကီၢ်မိအဟံၣ်လၢၢ်တးဂါပွဲၤအံၤပွဲၤန့ၣ် ၁၃ ဂါ ဖျါၣ်တးဂါနီၢ်နီၢ် ၁၀ ဖျါၣ်။
- ပုၤကီၢ်မိအဟံၣ်သ့ၣ်မီးဝၣ်၊ တးဂါနီၢ်နီၢ် ၈၉၄၁၂ ဖျါၣ်။
- ကီၤလၢဝါသံခဲၤ
- ဆၣ်မိဆၣ်ထံး ၅ ဂါ။
- ကီၤလၢဝါအဟံၣ်တးဂါပွဲၤအံၤပွဲၤန့ၣ် ၂၂၉၆ ဖျါၣ်၊ တးဂါနီၢ်နီၢ် ၉၂ ဖျါၣ်။
- မီးလၢန့ၣ်အမဲာ်ညါကယဲာ်သ့ၣ်၊ အိၣ်လၢပုၤသးမိတဖၣ် ကံၢ်လီၤကွံၣ်ခဲလၢၣ်လီ။
- ဆၣ်ဆၣ်မီးတၢ်တးဂါနီၢ်နီၢ်န့ၣ်မၤအသးလၢကဘိမ့ၢ်၊ မီးကဘိယၢ်အကျါအိၣ်
 ဝဲလၢထံာ်ပုၤ မိၣ်မိၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီ။ ကယဲာ်ကဘိယဲာ်အိၣ်ဖျိၣ် ဟၢဟီၣ်ခိၣ်မိၣ်ဆၣ်ညါ

လာကတော်အင်္ဂါ၊ ဟေးဂီဝဲဘူးဒီးကလောင်လီ။ ကဘိဒိဒ်ဒိဒ်ကလဲင် တပ်တော်စိန်
 ထီၣ်ဒါလါလီဒိဒ်အဖိဒိဒ်တုၣ်ထီၣ်ဝဲလါဒိသံဒီး ထံနံၤထီၣ်ကလဲင်ဒီး၊ ပှၤမၤ
 လီၤက့ၤဒါတသ့ဘၣ်အိၣ်တနီၤဒီးဟေးဂူၣ်ဟေးဂီၤအိၣ်ဝဲတနီၤလီၤ။ ကဘိမ့ၣ်တဘျီ
 လါအဟေးထီၣ်လါမ့ၣ်တကူၣ်လါစူးပတုၣ်ဘၤအိၣ်ဒီးကီၤလါဝါဘၣ်စားဒီးဝှံတ
 ကူၣ်အါဂၤ၊ တဘျီတုၣ်ဝဲလါထံထီၣ်ဖဲကလံၤဘၣ်ထီၣ်ဝဲလါဒိဒီးကထိဘၤ၅နံၤတ
 နံၤလါမေးဖိမ့ၣ်သကွၣ်မ့ၣ်သတေးဒီး၊ လီၤကျဲၤဝဲလီၤပှၤမ့ၣ်က့ၤတဘျီလါဘၣ်ပှၤ
 တပှၤဖျဲးဘၣ်နီၣ်တဂၤဘၣ်ပှၤဖျဲးမ့ၣ်ကီၤလါသ့ခဲၣ်ဒါလီၤ။

မ့ၣ်တၢ်ဟေးဂီၤတမ့ၣ်ဘၣ်ထဲဟံၣ်ဒီးကဘိဒါဘၣ်ဒီး ဒီးဟေးဂီၤဝဲတမ့ၣ်ဘၣ်ထဲဝှံ
 ကေးလကူးတါဒါဘၣ်။ ကထံၣ်အခူအသဒိ၊ ဒိအခူအဝှံလါအဘူးဒီး ဝှံကေးလကူး
 တါဒီးဘူးဒီးထံမိၣ်ပှံတူၣ်လါတဖၣ်အဟံၣ်အစီဒိကွၣ်လီၤဒြိၣ်ကွၣ်ဝဲ၊ ဒီးပှၤကညီ
 သံဝဲအါအါကလဲင်လီၤ။ သဒိဘၤဖျၢၣ်လါအတမ့ၣ်ဘၣ်အဒိဒ်ကဲၣ်ဆိးဘၣ်ပှၤတဂၤ
 ဂံၢ်ထီၣ်ပှၤသံ ၂၂၄ ဂၤလီၤ။ အဝဲတဖျၢၣ်ဟံၣ်အိၣ် ၁၄၀၀ ဖျၢၣ်ဘျီ၊ အိၣ်လီၤ
 ထံၣ်ထဲ ၂၃ ဖျၢၣ် လါအတဟေးဂီၤဘၣ်ဒါလီၤ။ ပှၤလါအလဲၤကျဲၤဝဲလါကလံၤအူ
 တၢ်အလီၢ်ခဲၣ်ထံၣ်ဝဲလါထံမိၣ်ပှံနံၤပှဲၤဝဲဒီးတၢ်အဖိဒိလီၤ။ ပှၤကညီ၊ ပိၣ်၊ ကျိၣ်၊ ပနံၢ်၊
 ခုၣ်ဘိၣ်သအိၣ်၊ အိၣ်ယီၤမ့ၣ်လိၣ်အသးခဲဘူးဝဲလါပံၣ်တနီၤ၊ ဘၣ်ကူးထီၣ်လါသ့
 ခဲတနီၤဒီးအိၣ်မၤဘၤထီၣ်ခိၣ်လီၤ။ ဒီးလါန့ၣ်အခဲၣ်ညါ၊ ထံလုၢ်ဘၤတၢ်န့ၣ်မ့ၣ်ထံဟီ
 သတေးဒီးမၤဟေးဂီၤပှၤအထံအကီၢ်ဒီးအတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်ဘုဒါယုဒါခွၢ်ကီးလီၤ။

ပသ့ၣ်ညါသၢယွၢ်ခံၣ်ညီၣ်ကလံၤဒီးကထံၣ်တၢ်အိၣ်လါဟီၣ်ခိၣ်ဒီးလါမူကပိၣ်
 လီၤလီၤ။ ပပံၣ်န့ၣ်သက့ပသးလါတၢ်ပျံၤတၢ်ဖူးတအိၣ်ဘၣ်ဒီးမ့ၣ်လၢတၢ်ဘၣ်ဆၣ်
 ဒီးပှၤအသးမ့ၣ်အိၣ်ဒီးလါတန့ၣ်ရံၣ်အတီၢ်ပှၤဒီးမၤဟေးဂီၤတၢ်ခဲလၢၣ်သ့လီၤ။ ဂ
 မ့ၣ်လၢတၢ်လါဟီၣ်ခိၣ်ချၢအလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်။

The Ex. Committee's Circular.

ပှၤအမ့ၣ်ရကၤဖိကွဲးန့ၣ်အသရၣ်အိၣ်လါကီၢ်ပံၤလီၤတဖၣ်အသံၣ်။

ပှၤအမ့ၣ်ရကၤဖိလါအမၤသရၣ် ယဲဆူပအိၣ်အံၤကွဲးန့ၣ်အလံၢ်တဘျီ ဒီးခဲးဝဲ
 ခုၣ်။ ပမၤစၢၤသုၣ်ပမၤထီၣ်ဘိအသိးတသ့ဘၣ်၊ အံၤတနံၣ်န့ၣ်ကိမးလီၤ။ မ့ၣ်အဝှံဒိ
 လဲၣ်၊ တၢ်ဒူးတၢ်သၢဒိဒ်ဒိဒ်ကလဲင်ဘၣ် ပှၤသၢနံၣ်အတီၢ်ပှၤသံတေးဒီး၊ ပှၤဂီၢ်မ့ၣ်
 ဘၣ်လၢၣ်စူလၢဒူးတၢ်အဂီၢ်တုၤအမၤ တသ့တဝါဘၣ်တမံၤ။ ဒီးတၢ်လါကီၢ်ဒိဒ်ဒီး
 တမံၤမ့ၣ်တၢ်လါပှၤလဲၣ်လိၣ်စူအိၣ်အဘူးအလဲတမံၤလီၤ။ ပမ့ၣ်ဟ့ၣ်စူ လါပှၤကလဲ
 လိၣ်ဟ့ၣ်စူအူကီၢ်ပပံၤဒီး၊ ပှၤလဲၣ်လိၣ်စူပမ့ၣ်ဟ့ၣ်သၢတေးဒီး ကထံၣ်စၢၤခဲးဒီး ဒီး
 ဟ့ၣ်စူတဘေးဒါလီၤ။ မၤသးဒိန့ၣ်ဒီးစူဟီၢ်မၢ်ကလိကလိလီၤ။

အကူၢ်မ့ၣ်တၢ်မၤ အသးဒိန့ၣ်သတေးဒီး၊ မၤသရၣ်ဆူတၢ်မၤစၢၤ လါအပျဲၣ်အ
 ဘိၣ်အကျါလီၤ။ အပျဲၣ်အဘိၣ်န့ၣ်ပၢၢ်ထံၣ်ဒီးပှၤလါအန့ၣ်ပၢၢ်တဖၣ်၊ ပှၤလါအအိၣ်ခဲ
 ခံၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ဒီးတၢ်မၤစၢၤသရၣ်တသ့ဖဲအသ့လီၤ။

ဒီးပှၤအမ့ၣ်ရကၤဖိ ကွဲးန့ၣ်သရၣ်ဖဲအံၤအလံၢ်န့ၣ်တမ့ၣ်ဘၣ် ထဲအကဆူတၢ်မၤ
 စၢၤလါစူဒါဘၣ်။ မ့ၣ်အဝှံဒိလဲၣ်ကွဲးန့ၣ်ခွၢ်ကီးအလံၢ်တဘျီဘၣ်စားဒီးအပျဲၣ်အ

ဘိဉ်အတၢ်မၤ၊မိးအတၢ်ခံၣ်ညိဉ်လၢအဂီၢ်ခၢ်ဝဲအဂ့ၢ်အကျိၤလီၤ. မ့ၢ်လၢဝဲလၢအဆၢအကတီၢ်ကတၢ်မိးအပျဲၤအဘိဉ်ကခံၣ်ညိဉ်ပီတုၤဘၢလၢအဂီၢ်ခၢ်ဝဲလီၤ.

မၤသးဒ်န့ၣ်မိး ပုၤသ့ၣ်ဝဲၤသ့ၣ်သးတိခၢ်အပျဲၤအဘိဉ်ခဲလၢဒၤ, ကွၢ် သုဝဲတက့ၢ်.ပုၤလၢသုကျိၤ မ့ၢ်ဟ့ၣ်စ့တတးမိးကထဲသိးမိးပုၤအမ့ၢ်ရကၤဖိဟ့ၣ်သၢတးညါလီၤ. မိးပုၤလၢကီၢ်အမ့ၢ်ရကၤဖိလၢအဟ့ၣ်စ့န့ၣ်ဘမ့ၢ်တၢ်ပုၤအထူးအတီၤတၢ်. မ့ၢ်ပုၤလၢအဖံးအိဉ်မၤအိဉ်တၢ်လီၤ. မိးအအံၤတနံၣ်န့ၣ်တၢ်မၤအသးလၢသုပုၤဟ့တနၢ်မ့ၢ်တတးမိး,အဝဲသ့ၣ်ကတၢ်ဟ့ၣ်သၢတးအသိးလီၤ.

ပုၤလၢအကွၢ်ဆိကမိဉ်တဖၣ်,ဆိကမိဉ်ဒ်အံၤ,တၢ်အံၤမ့ၢ်မန့ၤလဲၣ်. လီၤဂၢ်လၢတၢ်မၤအသးဒ်အံၤ,မိးသိးပုၤအမ့ၢ်ရကၤဖိသုတမၤစၢၤအပျဲၤအဘိဉ်ဖဲအံၤနးကဲၣ်ဆိးတဂ့ၤ, ဒ်သိးပုၤအပျဲၤအဘိဉ်ဖဲအံၤကန့ၢ်တၢ်အလီၢ် လၢတၢ်ခံၣ်ညိဉ်ကထဲကတီၢ်အတၢ်ခၢ်ဝဲမိး, ယွၤတြီၤဃာ်ပုၤအမ့ၢ်ရကၤဖိမိးဒုးဝဲၤဆၢထၢၣ် အပျဲၤအဘိဉ်အံၤလီၤ.မၤသးဒ်န့ၣ်မိးဝဲၤဆၢထၢၣ်တက့ၢ်.

မိးတၢ်လၢအအံၣ်မိးနီၢ်နီၢ်မ့ၢ်အအံၤ, အပျဲၤအဘိဉ်တၢ်ခံၣ်ညိဉ်တၢ်အဂ့ၢ်လီၤ. အပျဲၤအဘိဉ်မ့ၢ် ဟ့ၣ်လီၤအစ့ကလိကလိဒ်ပုၤတၢ်ဂီၤဟ့ၣ်ဝဲအသိး, အဘျုးအဖျိဉ်ဘအိဉ်တၢ်.ပုၤတၢ်ဃီၣ်တၢ်ဝဲၣ်လဲၤပၢ်ဖျိဉ်အစ့လၢဃိၤလၢဝဲၣ်ပုၤမိး, တက့ၢ်ထွဲလၢတၢ်အခံတၢ်. မ့ၢ်အမၤဂ့ၤတၢ်, မ့ၢ်အမၤအတၢ်မိး, တဆိကမိဉ်ကွၢ်ထွဲအခံတၢ်.ဒ်န့ၣ်တဂ့ၤသုမၤလၢတၢ်.သုတၢ်မၤသပုၤတၢ်လီၤ. မ့ၢ်ဟ့ၣ်စ့မိး, ဃုက့ၤအစရီၤ,မိးကဲထီၣ်ပုၤလၢအနၢ်ပၢ်တၢ်တကလုၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.ဝဲကနံၣ်အံၤ,ယွၤတြီၤဃာ်ပုၤလၢအအံၤကွၢ်ကွၢ်ဒ်သိးသုကဲထီၣ်ပုၤအံၤကွၢ်တၢ်တထၢလီၤ.မၤသပုၤတၢ်တက့ၢ်.

မၤသးဒ်န့ၣ်မိးလၢပအိဉ်ဖျိဉ်မိးဖျိဉ်လၢပအိဉ်ဖျိဉ်တနံၣ်တဘျီန့ၣ်, အအံၤတနံၣ်မိပဟံးထီၣ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤအံၤကိးပုၤဒဲးတက့ၢ်. ပမ့ၢ်ဟ့ၣ်စ့မၤငါန့ၣ်မ့ၢ်အလဲၤဆူလဲၣ်ဆူလဲၣ်.မိပဆူလီၤတၢ်လီၤဆဲး, မိးပဟ့ၣ်စ့ အအံၤတနံၣ်, ကမၤမန့ၤမန့ၤအဂီၢ်မိပသ့ၣ်ညါလီၤကံၢ်လီၤဆဲး,မိးသိးပကမၤလၢမၤကပီၤခရံၣ်, မိးကဲထီၣ်ပုၤမၤအတၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးတကလုၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. မိးပုၤလၢအတံးန့ၢ်အပျဲၤအဘိဉ်အစ့, မိအအိဉ်ကထဲကတီၢ်အသး လၢအကခံးဆၢတၢ်လၢအပျဲၤအဘိဉ် အိဉ်ဖျိဉ်မိးဖျိဉ်အမဲၣ်ညါတက့ၢ်.

ဃးနး၁၀၆၄နံၣ်,

The Ex. Committee's letter to Dr. Mason.

ဃးနး၁၀၆၄နံၣ်,ယုၤလဲၤလါ ၂၀ သီ.

သရၣ်လးပုၤဒ်ပုၤဝဲၤသရၣ်မ့ၢ်ခံၣ်ဒၤ,

လၢမၢ်ရှၢလီၤအတီၢ်ပုၤန့ၣ်ဟ့ၣ်ဆၢပုၤလၢလိာ်လၢအဘၣ်ဃးမိး လိာ်သၢပကွဲးဟ့ၣ်န့ၢ်. စ့ၣ်တၢ်လါထဘျီန့ၣ်ဟဲတုၤလၢပစုပုၤမိးပုၤကွဲးတနီၢ်နီၢ်လိာ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါလိာ်အဂၤခၢ်လၢကွဲးတၢ်တနီၢ်ပုၤန့ၣ်တၢ်တနီၢ်, ဟဲတုၤခ့ၢ်ကိးလၢပစုပုၤလိာ်လီၤ. လိာ်အဝဲန့ၣ်တဖၣ်ပုၤကမံးတံၤဖိ,(ဒ်ပမံးတၢ်အသိးပုၤလၢအပၢ်ခံၣ်ညိဉ်မိာ်ရှၢရံၢ်အတၢ်ဖံးတၢ်မၤတဖု,)ဒဲးကွၢ်လိာ်မိး ဆိကမိဉ်ဆိကမးအဂ့ၢ်အပီၢ်ထံထံဆးဆးလံၤလီၤ,

တၢ်မၤအသးလၢတီၢ်အူၢ်ခံၣ်ရှၢၣ်အပူၤဖျါထီၣ်ဝဲတမံၤတၢ်တမံၤတၢ်တမံၤတၢ်တမံၤ
 စွၢ်မ နးမးလီၤ. တၢ်လၢပုၤကမံၤတံၤဖိကွၢ်ခၢၤဆၢန့ၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်ထီၣ်ထီၣ်
 တၢ်, မိးခဲတန့ၣ်အံၤတၢ်မၤလၢလၢအသးထီၣ်တၢ်အခဲတၢ်မၤလၢလၢ, မၤလၢ
 တၢ်လၢအဝဲန့ၣ်အပူၤအလီၢ်တအိၣ်လၢၤတၢ်, တီၢ်အူၢ်ခံၣ်ရှၢၣ်မၤအသးမိၣ်တၢ်လီၤဖျါ
 ကွၢ်မိးလီၤမၤလီၤဖး, လီၤသးလီၤအသးမိးဟးဂီၤလၢၤလၢၤအသးလီၤ, ပကူၢ်အတၢ်
 မိၣ်အဖျါခဲကန့ၣ်အံၤအသးမိး ပဆိကမိၣ်လၢပုၤကမံၤတံၤဖိကွၢ်ခၢၤအိၣ်တသ့လၢၤတၢ်, မ့
 မ့ၢ်ယွၤတဂၤဒ်သၢအကူၣ်တၢ်သ့မိးသးကညီတၢ်တၢ်အပူၤကမံၤတံၤဖိကွၢ်ခၢၤတၢ်လၢအဝဲ
 မိၣ်လဲၣ်မိၣ်လဲၣ်န့ၣ်ကဖျါထီၣ်ဆူညါလီၤ.

လၢလံၣ်လၢပုၤကမံၤတံၤဖိကွၢ်ခၢၤတၢ်န့ၣ်အပူၤန့ၣ် ပၣ်ဖျါတၢ်လၢအန့ၣ်ဝဲလၢ
 တၢ်မၤဟးဂီၤတမံၤအံၤအိၣ်ထီၣ်ထဲသၢ “ကစၢ်အကလုၢ်” လၢမးမးမ့ၢ်ခံၣ်တံးစၢ်
 ဝဲမိးသိၣ်က့ၢ်သီက့ၢ်ဝဲအခိၣ်အဆိလီၤ. တၢ်မၤဟးဂီၤတမံၤအံၤ မ့ၢ်တအိၣ်ထီၣ်ဝဲ
 တၢ်မိးတီၢ်အူၢ်ခံၣ်ရှၢၣ်အတၢ်ဆူတၢ်ဖိးမိးအတၢ်ဆူတၢ်မၤတဟးဂီၤတၢ်, ကအိၣ်
 ခံၣ်အိၣ်ကျၢတုၤခဲကန့ၣ်အံၤန့ၣ်ပုၤကမံၤတံၤဖိန့ၣ်ဝဲသပုၢ်တၢ်လီၤ, ဝုၤတြီၤဆၢတၢ်
 မၤဟးဂီၤအံၤအကျိၣ်လဲၣ်န့ၣ်ပုၤကမံၤတံၤဖိန့ၣ်ဝဲစးစးတၢ်လံၤ. ဒ်ပစံးတၢ်အ
 သးဝုၤဒုးဟးထီၣ်ကွၢ်မိးမးမ့ၢ်ခံၣ်လၢကီၢ်အဝဲန့ၣ်အပူၤလီၤ, မ့ၢ်မၤတၢ်တၢ်မိးန့ၣ်မိး
 ပုၤလၢအတၢ်ဆူတၢ်တဖၣ်ကပူၤဖျါတၢ် မိးတၢ်သ့ၣ်ကီၢ်သးဂီၤတကျၢးမံၤ မိးမိၣ်
 ရှၢၣ်တတၢ်တၢ်မၤဟးဂီၤအိၣ်တၢ်. ပုၤကမံၤတံၤဖိထီၣ်လၢနတပိၣ်တၢ်ကျဲအဝဲန့ၣ်
 တၢ်ဆၢ, န့ၣ်မိးန့ၣ်လၢနတမၤဆူတၢ်မိးအိၣ်မိးကတြီၤဆၢမးမးမ့ၢ်ခံၣ်မၤတၢ်မ့ၢ်ဝုၤ
 ကအိၣ်ကျၢအိၣ်လၢအသိၣ်ကမၣ်သီကမၣ်သီလီၤ လၢတၢ်မ့ၢ်ဝုၤ, ထဲသးမိးဒ်ပတူၢ်သိၣ်
 မိးဒ်ပတူၢ်သိၣ်လီၤထီၣ်လီၤတၢ်တၢ်ပုၤတၢ်ပုၤအကျဲတဂၤ အသးကသ့လီၤ. အမ့ၢ်
 လၢတၢ်အဝဲန့ၣ်တလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ပုၤခံၣ်တၢ်, မ့ၢ်အဝဲန့ၣ်မိၣ်လဲၣ်, (ပစံးန့ၣ်စၢ်ဆၢ) ခဲ
 တန့ၣ်အံၤမးမးမ့ၢ်ခံၣ်တသိၣ်တသိၣ်လၢၤတၢ် “ကစၢ်အကလုၢ်,” လၢပုၤကမံၤတံၤဖိကွၢ်ခၢၤ
 မ့ၢ်ဝုၤ, မိးဆူညါတမိၣ်တသိၣ်တသိၣ်လၢၤတၢ်မ့ၢ်ဝုၤ, ပုၤကမံၤတံၤဖိန့ၣ်ဝဲအလီၢ်တအိၣ်
 ကမိၣ်တၢ်, မိးန့ၣ်မးမးမ့ၢ်ခံၣ်ပုၤထီၣ်လီၤန့ၣ်လီၤတၢ်တၢ်ပုၤတၢ်ပုၤအကျဲတဂၤအ
 သးကသ့တၢ်လုၤကက့ၢ်တၢ်, မိးမ့ၢ်ဝဲဒ်အူၢ်ခံၣ်မိးအိၣ်အသးတသ့စ့ၢ်ကီၢ်တၢ်.

တၢ်ဆၢမိးန့ၣ်ညါလၢမးမးမ့ၢ်ခံၣ် အဝဲအိၣ်ဝဲလၢအတၢ်စၢၤမိးကမံၤတံၤ
 အတၢ်စၢၤသးမိး သိၣ်က့ၢ်သီက့ၢ်အိၣ်သ့ထဲလၢနပူၤလၢနဒုးဒိကန့ၣ်အိၣ်တ
 သီလီၤ. တၢ်တမံၤအံၤပုၤကမံၤတံၤဖိကွၢ်ခၢၤန့ၣ်ဝဲလၢအမူးကဲထီၣ်သီလံၤလံၤတုၤခဲ
 ကန့ၣ်အံၤထီၣ်လီၤ. မိးတၢ်တတၢ်အမူးအံၤကကဲထီၣ်တၢ်မၤလီၤမးန့ၣ်မိးမိၣ်ရှၢၣ်
 ရံၤလုၤညါတၢ်ဖုး, ဆိကမိၣ်ဝဲမိးအသ့ၣ်တုၤအသးအသးဒိၣ်မးလီၤ. ပုၤလၢနတၢ်လၢ
 ကပိးမိးနတၢ်ကျဲးစးအဆိ ကြး လၢအဝဲသ့ၣ်စ့ၢ် ဝံသးစ့ၢ်န့ၣ်စးစး အဝဲဆိက
 မိၣ်စ့ၢ်ကီၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဆၢမိးတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါအိၣ်လၢပုၤကမံၤတံၤဖိကွၢ်ခၢၤ
 ထီၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလီၤ. မ့ၢ်ထဲအဝဲန့ၣ်အဆိမိးခံၣ်ညါ တၢ်ဒ်အဖဲဝဲလၢအဖိလၢ
 အံၤအသးလီၤ, ပုၤတကျၢးဂၤကမၤကမၤတၢ်လၢပုၤကမံၤတံၤဖိအိၣ်ဆိတၢ်တၢ်တ
 တးအံၤအဆိ မိးမိၣ်စးတၢ်အသးလၢအခံၣ်ညါတၢ်တကျဲအသးလဲၣ်, မိးမ့ၢ်အ
 မၤယံၣ်မၤနီၢ်ကဲၣ်ဆိးတၢ်ဖျါ, အကစၢ်ဒ်ဝဲန့ၣ်အသးဒုဒိတမံးတမံးစ့ၢ်တီၤလီၤ. တၢ်
 ဆၢသ့ၣ်ညါလၢအမၤတၢ်တၢ်န့ၣ်မၤဝဲမိးသးအဲၣ်သးကွဲပုၤခဲလၢၣ်, မိးဆူတၢ်ဝုၤတ

တော်လှောင်ခွာအစီအစဉ်တစ်ယူဂီနီ။ ခဲကနံအံအသးအိဉ်ခီနံဂါဂါကျါကျါ
ကျါခွာအိဉ်ဝဲလီ။

လါလါအံ(ယုလဲ)၁၉ သီအတိပူပူကမ်းတံ၊ ဖိအိဉ်ဒိဉ်ဒီးယုဂီအိဉ်အစု
ခံဉ်ညိဉ်တံလါအတံဉ်ဒုးသွဉ်ညါ သရဉ်သးပွါသရဉ်မူခံဉ်ဘဂါလါအကွါဆိက
မိဉ်ကွါအမူးထံထံဆးဆးဝံ၊ အသးလါတံဝံလါအလုဂီအိဉ်လုဂီအိဉ်အိဉ်လါမံဉ်
န့ဉ်ယုညါအသရဉ်တဂါအသးတသ့လါဘဉ်၊ မ့မ့ကဟ့ဉ်အိဉ်လါကသိအဘူး
အလဲလါအကစါဒီးအမါကယဲက့၊ ဆူကီအမ့ဂီကကါအဂီန့ဉ်လီ။

စုသရဉ်ဝါဂျဉ်ကွဲးဟ့ဉ်လါအသးအိဉ်နုလီ။
ကွဲးကဒီးလါ ၂၈ သီတလီ၊

တဂါပူကမ်းတံ၊ ဖိ အသးလါနုတံအိဉ်ဘိအိကသီ၊ တူဉ်တဘျီဆိတမ့ဉ်တဉ်၊
မိဉ်ခံဉ်ညိဉ်တံလါနုဂီတမ့ဉ်ခွါကီးဘဉ်၊ ကဟ့ဉ်ဒီးနုလါနုတုးနုလဲတမိဉ်တလီဂီ
တုနကကွါဆိကမိဉ်ကွါတံမဲတံအသးဒီးကူဉ်ကီဉ်ဖးလီ၊ တံလါဆူဒါအဂီက
ချးလီ။ နုမ့ဉ်ပံလီ၊ နုသးလါနုကယဲက့၊ ဆူကီ အမ့ဂီကဒီးသရဉ်စဘံဝံအိဉ်
လါတကူဉ်တဂါကယုဉ်နုစုလါကသိအဘူးအလဲအဂီလီ။

စုသရဉ်ဝါဂျဉ်ကွဲးဝဲလီ။

လံဉ်အဖိမိဉ်တဘျီအံဘဉ်ထူးလိဉ်အသးလါလံဉ်အိဉ်ဂလံဉ်အပူ။

Henthadah.

ဗ.န. ၁၈၆၄ န့ဉ်၊ တံဆိဉ်ဂုလါပံလါပူ၊ ဒီးအဖိခွါပကစါယုဉ် ဣအတံသး
ကညါန့ဉ်၊ မဲအတံလါသရဉ်မးမး၊ ဒီးတံအိဉ်ဒိဉ်ဒီးလါလါဂါခဲလါကီးအဂါ
ဒီးတက့၊ လါတနံညါအံယကကွဲးစံးဘဉ် သုလါယလဲလါတံအဂါအဂီ
လီ၊ လါယလဲအိဉ်ဒိဉ်လါအိဉ်တယံန့ဉ်၊ ပဖိပုဂီဝံဒီးဖိတဂါအိဉ်ဒီးတံအိဉ်တံ
ကွဲးဒီး၊ ပယဲက့၊ လါအိဉ်ဒိဉ်အိဉ်တံဆဉ်ဒီး၊ တူဉ်လိဉ်ပူလါတံအိဉ်တံကွဲးတက
လုဉ်၊ တုဒဉ်လဲဉ်ပူ ၃၀ ဂါညါအိဉ်တလါဘဉ်လီ။ ဒီးလါအဂ္ဂုဉ်ဒီးလါအိဉ် ၃၆
သီန့ဉ်ယလဲဆူတံအိဉ်ဒိဉ်ဒီးလါအိဉ်ကီးခိအအိဉ်လီ။ ဒီးပူဗုဒီးဘျာအသး ၂ ဂါ
ဒီးန့ဉ်ဘဉ်အစူးလီ။ တုမ့ဉ်အန့ဉ်တစုဒီး၊ ယမဲယုအိဉ်လါတံသ့ဉ်ခိဉ်လိဉ်ကစါ
ယုဉ်မဲမဲတံလါပဂီဝံဒီးဒိဉ်ဒီး၊ တံအိဉ်ဒိဉ်ဒီးမဲဘျဉ်တံန့ဉ်၊ ၃ ဘး ၈ ဘွဲ ၃
ကလီ၊ ယလဲတံတစုအံ၊ ယသကီးတအိဉ်တဉ်၊ ယမိဉ်ပုဂီဝံကံဉ်တဂါတံ
တလါတံဆါအမိလီ၊ ဒီးယယဲက့၊ ကဒီးဆူယထံ ဉ်လီ။ ဒီးမ့ဉ်တံတံတံလါ
ပူဆဲးလါသတးဒီး၊ ယအိဉ်ဆိကတံတမိဉ်လီ။ ဒီးတုလါလါမဲလိဉ် ၂၃ သီ
ဒီး၊ ယသဲကဒီးဆူကန့ဉ်ကွဲးလီ။ တံအိဉ်ဒိဉ်ဒီးန့ဉ်တစုထံဉ်ယလါသတးဒီးအသ့ဉ်
ခုအသးခုဒီးတူဉ်လိဉ်ယလါတံအိဉ်တံအိဉ်ဒုးမဲလီ။ ဒီးယမဲလိဉ်အလုဂီအသံ
ပွဲးဒိဉ်ဒီး၊ ဒီးတံအိဉ်ဒိဉ်ဒီးမဲဘျဉ်န့ဉ် ၄ ဘး ၆ ဘွဲလီ။ တံအလါဖဲအံပူတယု
ဒီးဘျာအသးနီတဂါဘဉ်၊ ဒီးယမဲဖဲကန့ဉ်ကွဲးအံခဲသီလီ။ ဒီးလါလါမဲလိဉ် ၂၆
သီယလဲကဒီးဆူကန့ဉ်ဒုးလီ။ ဒီးပူဗုဒီးဘျာအသး၊ ၁၀ ဂါဒီးန့ဉ်ဘဉ်အစူးခဲ
လါလီ။ ၅ ဂါမ့ဉ်ပိဉ်ဒုးဒီး ၆ ဂါမ့ဉ်ပိဉ်မုဂီလီ။ ဒီးလါအဝဲတကူဉ်သ့ဉ်အကျါပိဉ်
မုဂီအသးပွါတဂါမိဉ်ဒီးဘျာအသးလါထံ ဘဉ်ဆဉ်ဒီး၊ တချးယယဲဒီးဘဉ်ဒီးသံဝဲ၊

မီးအလံာ်သံစွာ်ကီးတဂါလီၤ၊ ပိၣ်မုာ်သးပွာ်တဂါ အံၤတၢ်တၢ်ဆါလၢ၊ ဣၣ်ပွါးလး ထီၣ် ၁၈ သီ၊ မီးတုၤလါခဲၤထီၣ် ၁၂ သီမီးလၢခံၣ်န့ၣ်သံဝဲၣ်လီၤ၊ လၢအတ ချးသံစိးတၢ်န့ၣ် အသးဂၢ်ဂၢ်ကျၢၤကျၢၤမီး ပယီၤအသရၢ် အဘျၢ် သ့ၣ်တဖၣ်၊ စံးအိၣ်အံၤခိၣ်န့ၣ် တၢ်ဆာ်မီးတဖၣ်ဒီးတၢ်ဝဲတၢ်န့ၣ်၊ သန့ၤအသးလၢယွၤတဖၣ်လီၤ၊ လၢအကသံန့ၣ်န့ၣ်ဆဲးမီးသရၢ်ဖိသၣ်စၣ်ဒိအစ့ဝံၤဒီးအသးဟးထီၣ်ဝဲလီၤ၊ အိၣ်ဖျိၣ် ဂျိၣ်ဖျိၣ်မီးယမၤထီၣ်ဝဲဒီးဒိၣ်မီး၊ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိမၤဘျၢ်တၢ်န့ၣ် ၃ တး ၂ တဲ ၃ ကး လီၤ၊မီးလၢလါခဲၤ ၂၇ နံၤတနံၤယလဲၤကမီးဆူထီၣ်လၢမၤဒီးယဖိပုၤဝဲၣ်ဖိထူၤအိၣ်တ ဂါလီၤ၊ ပတုၤလၢထီၣ်လၢမၤဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိထူၤလိၣ်ပုၤဝဲၣ်မးလီၤ၊ မီးအိၣ်ဖျိၣ်ဂျိ ဖျိၣ်ဝဲၣ်ဒီးယမၤပွဲၣ်ဒီးဒိၣ်မီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိမၤဘျၢ်တၢ်န့ၣ် ၁၀ တဲ ၉ ကးလီၤ၊ မီး လၢလါခဲၤ၊ ၂၈ သီန့ၣ်ယကီးန့ၣ်ဖိပုၤဝဲၣ်စၣ်သးမီး၊ ယလဲၤဆူဝဲၣ်ပီၤကတးလီၤ၊ မီး ပတုၤလၢပုၤမီးပထံၣ်လိၣ်ဆၣ်ပသးဒီးသရၢ်၊ မးမး၊ မီးပုၤမၤလိလိၣ်ဖိသ့ၣ်တ ဖၣ်ဒီးယသ့ၣ်ခုၤယသးခုၤဒိၣ်မးလီၤ၊ မီးပအိၣ်သကီးန့ၣ်ဆဲးမီး၊ ပမိမဲန့ၣ်တသီလီၤ၊ မုာ် ဆၣ်ထီၣ်တနံၤန့ၣ်ပထဲက့ၤဆူပလီၢ်ခံၣ်မီး၊ ပတုၤက့ၤကမီးလၢကန့ၣ်က့ၤလီၤ၊ မီးမုာ်ဆၣ် ထီၣ်တနံၤမုာ်အိၣ်ဘျဲးအနံၤလတးမီး၊ ယအိၣ်ဆိကတီၢ်မိးမုာ်ခိၣ်ထံးအနံၤမဲန့ၣ်လီၤ၊ ယအိၣ်သကီးမီးကန့ၣ်က့ၤအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ၊ သ့တနံၤကျၢၤလီၤ၊ အိၣ်ဘျဲးဟးထီၣ်ဒီး၊ ယတုၤက့ၤလၢယထံၣ်မုာ်မုာ်ခုၣ်ခုၣ်ထံၤယွၤအဘျးလီၤ၊မီးလၢလါယုၣ်ထီၣ် ၁၃ သီန့ၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢစတၢ်က့ၤအံၤကျၢ်ထီၣ်မးလီၤ၊ မီးအိၣ်ဖျိၣ်ဂျိၣ်ဖျိၣ်တၢ်ထုကဖၣ် ယွၤလၢဂီၤတဘျီၣ်ဒီး၊ တုၤမုာ်ထူၣ်ဒီး၊ ယထီၣ်အိၣ်ဖျိၣ် န့ၣ်ထီၣ်အတၢ်ဒဲးတးကီးအ ဂါဒဲးလီၤ၊ မီးပုၤမ့ၤဒီးဘျးအသး ၃ ဂါမီးတနံၤတၢ်အန့ၣ်ဘၣ်၊ မီးယဒုးကဲထီၣ်ပွဲၣ်ဒီး ဒိၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ခိၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအညၣ်မီးအသ့ၣ်ဟးဂီၤလၢပဝီၢ်အဝဲၣ်လီၤ၊ မီးတၢ် အိၣ်ဖျိၣ်ဖိမၤဘျၢ်ယွၤန့ၣ် ၄ တး ၄ တဲဒီးလီၤ၊ သးတီၤသရၢ်၊မးမး၊ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ လၢလီၢ်ၤၤ၊ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်၊တၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်ပုၤစတၢ်က့ၤအိၣ်ဖိအဂီၢ်တက့ၢ်၊ လၢန့ၣ်အ ခဲၣ်ညါပသ့ၣ်ခိၣ်ကတီၢ်က့ၤစီၤခမီး မၤဘျၢ်ယွၤ ၃ တဲဒီးအဖိမုာ်နီၢ်ဝဲၣ် တဂါန့ၣ် ၆ ကးစ့ၢ်ကီးလီၤ၊ မိးန့ၣ်ဒီးဒိၣ်သးပုၤကလူလီၤဂီၤလီၤ၊သးစိဆံၣ် လၢဟီၣ်ခိၣ်အဖိခိၣ်မီး မိၤပအိၣ်မီးတၢ်မ့ၤဘါထုကဖၣ်လၢအဆူၣ်ကီးဂါဒဲးတက့ၢ်၊ အမုာ်၊ သရၢ်ဖိၣ်ခိၣ်ကွဲးဝဲၣ်စတၢ်က့ၤအပူၤအံၤလီၤ။

“ဖိသၣ်သ့ၣ်ဒၤ၊ စူၢ်သုမိၣ်သုပၢအကလုာ်အကထါလၢကစၢ်အပူၤတက့ၢ်၊ အဝဲၣ်ဖိ အံၤတၢ်န့ၣ်မ့ၤအတီအလီၤလီၤ၊ ယူးယိၣ်န့ၣ်မိးဒီးန့ၣ်ပာ်တက့ၢ်၊ (တၢ်န့ၣ်မ့ၤတၢ်သိၣ် တၢ်သီအခိၣ်ထံးတဘီလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စံးပၣ်၊) ဒိၣ်သးနကဘိၣ်၊ ဟညီတၢ်၊ မီးနသး ကကၢကမိးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချာလီၤ။

ပၢသ့ၣ်ဒၤ၊ မၤဒိၣ်ထီၣ်သုဖိသုလံၤအသးတဂ့ၤ၊လုာ်အိၣ်ဒိၣ်အိၣ်လၢကစၢ်အတၢ်သိၣ် တၢ်သီ၊မီးတၢ်သိၣ်သိၣ်သီဆိၣ်အပူၤတက့ၢ်။

ကုာ်သ့ၣ်ဒၤ၊ စူၢ်သုကစၢ်ဒိၣ်တၢ်ဖိးတၢ်ညၣ်အသးလၢတၢ်ပျံၤ၊ မီးတၢ်ကနိး၊ လၢ ထုသ့ၣ်ကံၢ်သးလဲၤခိၣ်ခိၣ်အသးန့ၣ်တက့ၢ်။”